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KOMERČNÍ PŘÍLOHA

Jednání s investorem pro zónu Triangle fi nišují
Ú stecký kraj je v poslední fázi 

jednání s investorem pro 

strategickou průmyslovou zónu 

Triangle u Žatce. Dolaďují se pod-

mínky prodeje pozemků v zóně

a smlouvu o jejich převodu by 

mělo 1. 7. projednat na mimořád-

né schůzi krajské zastupitelstvo. 

 Do závěrečné fáze vstoupila jed-

nání 31. května, kdy  se hejtman Jiří 

Šulc a jeho náměstci Radek Vonka 

a Petr Fiala sešli v Ústí nad Labem 

s vedením japonské společnosti IPS 

Alpha. Představitelé japonského in-

vestora na této schůzce potvrdili 

svůj záměr vybudovat v Ústeckém 

kraji na průmyslové zóně Triangle 

nový závod na výrobu LCD displejů.  

„Strategická průmyslová zóna Tri-

angle u Žatce je jednou z největších 

a nejlépe připravených zón v Evro-

pě. Na příchod významného inves-

tora jsme čekali od roku 2002, kdy 

se zóna stala majetkem Ústeckého 

kraje. První investor, kterým je IPS 

Alpha, ovlivní jistě i příchod dalších 

fi rem a také významně pomůže ke 

snížení nezaměstnanosti v našem 

kraji,“ upřesnil hejtman.  

 Zástupce investora  upozornil na 

nutnost dobudování dopravní infra-

struktury. „Jsem rád, že jsem japon-

ské straně mohl oznámit, že Rada 

Ústeckého kraje schválila výběrová 

řízení na dostavbu komunikací, 

souvisejících s průmyslovou zónou 

Triangle. Odpovědnost za dobu-

dování silnic má však také vláda,“ 

uvedl hejtman. Shoda panovala

i v otázce podpory učňovského

a vysokého školství, japonský 

investor má zájem o kvalifi kované

a vzdělané pracovní síly. 

 „Výměna příslibů o spolupráci, 

ke které došlo, je jen začátkem 

dlouholeté a úspěšné spoluprá-

ce, která nás čeká. Věřím, že se

v zóně Triangle budou vyrábět

i další komponenty do televizorů

s LCD obrazovkami a že do budouc-

na se budou televize celé komple-

tovat právě u nás, v Ústeckém kra-

ji,“ dodal hejtman Jiří Šulc. 

 Investor, zastoupený fi rmou IPS 

Alpha, požaduje i další záruky, kte-

ré však musí zajistit vláda České 

republiky. Hejtman proto požádal 

premiéra a ministra obchodu a prů-

myslu o přidělení investiční pobíd-

ky fi rmě IPS Alpha, která je dalším 

důležitým krokem v procesu vyjed-

návání. Vláda musí Ústeckému kraji 

garantovat, že prostřednictvím stát-

ního rozpočtu bude zajištěno vybu-

dování inženýrských sítí a dopravní 

infrastruktury, neboť téměř dvou-

miliardová investice přesahuje mož-

nosti Ústeckého kraje.     

 Japonská společnost IPS Alpha

v České republice investuje přes 2,6 

miliardy korun a během několika let 

zaměstná až 2 000 lidí. Podle infor-

mací agentury CzechInvest fi rmu 

IPS Alpha Technology, Ltd. založily 

společnosti Hitachi Ltd., Matsushsi-

ta Electric Industial Co. a Toshiba 

Corp. v roce 2005, aby uspokojily 

rostoucí poptávku po velkoploš-

ných LCD televizorech. V souvislosti 

s tím se rozhodly vybudovat výrob-

ní závody v Japonsku a v Evropě. 

Japonská továrna na výrobu displejů 

s tekutými krystaly vyrostla ve měs-

ta Mobara a plnou výrobní kapacitu 

dosáhne v lednu 2007. Evropskou 

pobočku se nyní vedení IPS Alpha 

rozhodlo umístit do Ústeckého 

kraje. Objem výroby obou závodů 

by se měl ve druhé polovině fi skál-

ního roku 2007 vyšplhat až na 5 

milionů třiceti dvou palcových LCD 

obrazovek. Konečným záměrem 

hejtmana je přesvědčit tři mateř-

ské fi rmy, aby na Triangle umístnily 

další továrny zajištující kompletač-

ní výrobu na ploše 140 hektarů

s třísměnným provozem pro 10 až

12 000 zaměstnanců. „Od před-

ních zástupců fi rmy Hitachi jsem na 

jednání převzal dopis, ve kterém fi r-

ma vyjadřuje hluboký zájem umístit 

továrnu na televize právě do zóny 

Triangle,“ uvedl hejtman.

 Smlouvu o prodeji pozemků na 

strategické průmyslové zóně Tri-

angle bude na mimořádném zase-

dání projednávat Zastupitelstvo

Ústeckého kraje v sobotu 1. čer-

vence. Vedením fi nálních jednání

o ní byl radou kraje pověřen náměs-

tek hejtmana Petr Fiala. „Jednání

jsou poměrně složitá, je potřeba

zakotvit do smlouvy s investorem

řadu důležitých detailů, tak aby

obě strany chránily své zájmy.

Navíc dolaďujeme také záležitosti

kolem investic do infrastruktury

zóny s Ministerstvem průmyslu

a obchodu. Dohodli jsme, že kraj

v letošním a příštím roce investuje

do zóny po 50 milionech korun,

v dalších letech pak postupně při-

bližně 500 milionů. Stát pak do

žatecké zóny investuje do roku

2009 asi 1,529 miliardy korun,“

uzavírá Petr Fiala.

Milí čtenáři, 

šesté vydání měsíčníku Ústec-

ký kraj opět přináší články 

a fotografi e, ohlížející se za 

událostmi minulého měsí-

ce v našem regionu. Hned

v sousedním článku se dozví-

te podrobnosti o chystaném 

příchodu velkého investora, 

japonského konsorcia fi rem 

IPS Alpha, do strategické 

průmyslové zóny Triangle na 

bývalém žateckém vojenském 

letišti. Na druhé straně nabí-

zejí svůj pohled na tuto novou 

etapu v životě nejen žatecké-

ho regionu, ale celého kraje, 

někteří krajští zastupitelé. 

 Současný průběh léta nás 

bohužel přesvědčuje o tom, 

že rozmarům počasí budeme 

asi čelit čím dál častěji. Potvr-

zují se prognózy o častějších 

povodních a i proto jsme na 

zpracování projektů proti-

povodňových opatření lemu-

jících labské břehy uvolnili

z krajského rozpočtu 8 milio-

nů korun. O tom kde budou 

opatření realizována se dočte-

te na straně dvě. Rád bych se 

také vrátil k významné návště-

vě, kterou jsme v našem kraji 

přivítali. Již podruhé v roz-

mezí několika měsíců přijel, 

s delegací zástupců soukro-

mého sektoru, do Ústeckého 

kraje velvyslanec USA William 

J. Cabaniss. Mimo jiné se velmi 

zajímal o náš projekt Střediska 

humanitních studií se zaměře-

ním na studia dějin holocaus-

tu ve městě Terezín. V článku 

věnovaném tomuto projektu 

se také dočtete, že z krajské-

ho rozpočtu pro něj uvolníme 

přes dva miliony korun. 

 Před týdnem jsme hostili

v našem regionu dvě význam-

né akce – proběhlo zde cvi-

čení složek Integrovaného 

záchranného systému Ochra-

na 2006, kdy byly na chaba-

řovickém vlakovém nádraží 

likvidovány následky fi ktivní-

ho teroristického útoku a ta-

ké jsme úspěšně uspořádali 

Hry II. krajské olympiády dětí

a mládeže. Atmosféru z nároč-

ného cvičení i ze sportovišť 

vám zprostředkují fotografi e, 

které podle mne obě akce 

dobře vystihují. 

 Věřím, že mládež, a nejen ta, 

která předvedla tisícům našich 

diváků své sportovní doved-

nosti na krajské olympiádě, 

nedočkavě vyhlíží nastávající 

velké letní prázdniny. Přeji jim, 

ať jsou plné krásných zážitků. 

Podobné přání mám na začát-

ku léta i pro ty z vás, kteří se 

chystají na dovolenou.

 Krásné a veselé léto, nejen

v Ústeckém kraji přeje 

hejtman Jiří Šulc

Zamyšlení Pavla Koudy

P ohled do kalendáře neomylně 

napovídá, že se blíží konec 

školního roku a přichází toužebně 

očekávaná doba letních prázdnin. 

Než však nastanou sladké dny nic 

nedělání pro žáky a doba dovole-

ných pro pedagogy, přichází čas 

bilancování, sčítání promarněných 

a využitých šancí a hodnocení 

celkových výsledků celoroční usi-

lovné práce. Jaký byl školní rok 

2005/2006 ve školách, které zřizu-

je Ústecký kraj?

 První pololetí bylo ve znamení 

naplno probíhajících změn, které 

si vyžádal v roce 2004 schvále-

ný a od ledna 2005 účinný nový 

školský zákon (č. 561/2004 Sb., 

o předškolním, základním, střed-

ním, vyšším odborném a jiném 

vzdělávání). Zmizely zvláštní školy 

a zůstaly jen školy základní, ať už 

s přívlastkem v názvu či nikoliv, 

změnily se názvy většiny střed-

ních škol. Bylo třeba mnoho úsilí 

všech zainteresovaných stran, aby 

se vše podařilo před 31. 3. 2006. 

Ústecký kraj tento úkol zvládl včas.

Nastupující změny pocítily školy 

také v přístupu k hodnocení žáků. 

Tento školní rok končí sice pro vět-

šinu žáků standardním způsobem, 

ovšem deváťáci a páťáci dostali 

letos poprvé také slovní hodnocení 

získaných dovedností a vědomostí. 

Střední školy si vyzkoušely, jak jim 

půjde státní maturita, závěrečné 

zkoušky již probíhají podle nového 

zákona od roku 2005. Celá sousta-

va škol a školských zařízení, které 

zřizuje Ústecký kraj, je v duchu 

Dlouhodobého záměru rozvoje 

vzdělávání a vzdělávací soustavy 

Ústeckého kraje z dubna 2006 

směřována k vytvoření systému 

účinně přispívajícího k trvalému 

zvyšování kvalifi kovanosti a vzděla-

nosti obyvatelstva kraje – zejména 

mladé generace tak, aby se Ústec-

ký kraj nakonec úspěšně zbavil své 

pozice kraje s nejnižší vzdělaností

v ČR. Osm tisíc žáků devátých tříd 

se letos rozloučilo se základní ško-

lou a od září začnou svou profesní 

přípravu v některé ze 120 středních 

škol, působících na území kraje, či 

jinde v ČR. Jejich štafetu převezme 

necelých 7 tisíc prvňáčků. Prosté 

srovnání obou čísel jen potvrzu-

je, že přes dlouhodobě příznivá 

demografi cká čísla ani náš kraj 

není výjimkou v celkovém poklesu 

počtu žáků ve školách všech stup-

ňů. Střední školy v tomto školním 

roce absolvovalo asi 11 tisíc žáků, 

9 500 jich vyšlo z krajských škol. 

Jak přijímací řízení, tak závěrečné 

zkoušky znamenaly pro školy nára-

zový vysoký nárůst administrativní 

práce vyvolané požadavky stávající 

legislativy.

 Řada škol již pracuje na přípravě 

svých školních vzdělávacích pro-

gramů, mnohé jsou zapojeny do 

programů MŠMT Pilot, které slouží

k vytváření vzorových programů 

pro jednotlivé druhy škol tam, kde 

již byly schváleny rámcové vzdělá-

vací programy škol a oborů vzdělá-

ní.Krajské střední školy byly úspěš-

nými řešiteli projektů v rámci ESF.

V tomto školním roce byla otevře-

na 3 střediska celoživotního vzdě-

lávání, na ISŠT-COP Most – Velebu-

dice, SŠ technické Varnsdorf, SPŠ

a VOŠ v Chomutově, všechna tech-

nicky zaměřená. Další středisko, 

tentokrát se zaměřením na země-

dělskou výrobu a ochranu a tvorbu 

životního prostředí bude počát-

kem roku 2007 otevřeno na SZaŠ 

a SZeŠ V Děčíně – Libverdě. Finišují 

dokončovací práce na novém are-

álu pro odbornou výuku ve Střední 

škole elektrotechniky a spojů v Ústí 

nad Labem, kde se žáci mohou 

od září těšit na moderní dílenské 

prostory přímo v areálu školy. Vel-

mi úspěšný byl tento školní rok 

pro Pedagogicko-psychologickou 

poradnu Ústeckého kraje. Vznikla 

v roce 2002 jako jediné krajské 

zařízení, první v České republice. 

Poradna má po celém regionu 13 

pracovišť, na nichž poskytují služby 

a péči vysoce kvalifi kovaní speciál-

ní pedagogové a psychologové, 

odborníci přes prevenci sociálně 

patologických jevů a další vzdělá-

vání. Od roku 2005 má poradna 

specialistu na práci s talentovaný-

mi dětmi. Poradna je specializova-

né školské zařízení, participující na 

vzdělávacím procesu dětí a mlá-

deže a to zvláště v těch případech, 

kdy je vzdělávací proces nějakým 

způsobem znesnadněn. Protože 

ještě  nemáme k dispozici aktuální 

letošní čísla, pro ilustraci uvádíme 

ta ze školního roku 2004/2005, 

kdy poradna poskytla individuální 

péči téměř 23 tisícům, skupinovou 

pak více než 13 tisícům klientů. 

Poradna je účinným pomocníkem 

pro děti, rodiče i učitelskou veřej-

nost. V jednotlivých případech 

spolupracuje také s odbo-

rem školství, mládeže

a tělovýchovy zejména 

tam, kde je třeba kva-

litní diagnostiky pro-

blémových třídních 

či školních kolektivů. 

Resort školství patří

v kraji k těm význam-

ným. Svědčí o tom 

mimo jiné i objem 

fi nančních prostředků, 

které kraj vynaložil na 

údržbu škol a školských 

zařízení. Zatímco v roce 

2004 investoval do 

velké údržby 

zhruba 

305 milionů korun, v loňském to 

bylo víc o téměř 42,5 milionu. Další 

nemalé investice do resortu pokra-

čují také v letošním roce. Zatím-

co loňský školní rok byl obdobím 

bouřlivých změn, 

ten současný, 

který je téměř 

minulostí je 

pokračová-

ním nastar-

t o vaného 

procesu 

rozvo je 

tak, aby 

v y h o -

v o v a l 

požadav-

kům třetí-

ho tisíci-

letí.

Uplynulý školní rok byl v našem kraji ve znamení změn

Úspěšné jednání s japonským investory uzavřelo společné fotografování 

Ing. Pavel Kouda
člen Rady

Ústeckého kraje



ÚSTECKÝ KRAJ

Získáním investora pro Triangle práce 
kraje nekončí, shodují se zastupitelé

P ro žateckou strategickou prů-

myslovou zónu Triangle se 

podařilo získat investora. Kraj

s ním jedná o detailech smlouvy 

o prodeji pozemků a podmín-

kách, za jakých zahájí výstavbu 

závodu na výrobu LCD obrazo-

vek. V zóně najde během několi-

ka let práci na 2000 lidí a počet 

nových pracovních míst by měl 

v budoucnu dál růst. Pro regi-

on, který se dlouhodobě potý-

ká s vysokou nezaměstnaností, 

by příchod silného zahraniční-

ho podniku mohl být význam-

ným impulsem pro další rozvoj. 

Zeptali jsme se krajských zastu-

pitelů, jak by se měl kraj na pří-

chod investora připravit a na co 

by se měl v souvislosti oživením 

zóny Triangle soustředit.

Radek
Vonka
(ODS)
náměstek
a zástupce
hejtmana
Ústeckého
kraje

 Nepochybuji o tom, že příchod 

investora do zóny Triangle bude mít 

dopad na celý region. Myslím, že 

úspěšný rozjezd první společnosti, 

která na bývalé letiště míří, je vel-

mi důležitý. Zkušenost totiž říká, 

že další investory nejlépe přesvědčí 

názorný příklad úspěšného projek-

tu. Když jsme tedy dosud ukazovali 

zájemcům sice dobře připravené ale 

prázdné pozemky, mohli si někteří 

klást otázku, zda je možné právě 

v této lokalitě úspěšně rozjet nový 

výrobní podnik. Příchod výrob-

ců LCD displejů, výstavba závodu

a rozjezd výroby dá kraji možnost 

ukazovat i „příběh s dobrým kon-

cem“ a právě takový příklad je pod-

le mě pro další zahraniční společ-

nosti, které hledají umístění pro své 

investiční projekty velmi důležitý. 

Musíme se proto snažit, aby první 

nový podnik na žatecké zóně uspěl. 

Kraj by měl s investorem spolupra-

covat v mnoha oborech počínaje 

výstavbou dopravní infrastruktury, 

která byla dosud slabým místem 

zóny, přes otázku veřejné dopravy 

až po problematiku vzdělávání na 

krajských středních školách, z nichž 

některé by mohly s novým závodem 

úzce spolupracovat například co se 

týče skladby vyučovaných oborů. 

 Chtěl bych ale připomenout, že ne 

všechno co je pro úspěšný rozjezd 

nových investic nutné, může ovlivnit 

kraj. Je to například problematika 

motivace nezaměstnaných, aby hle-

dali práci a využili nabídky nových 

pracovních míst. Je bohužel faktem, 

že současný systém umožňuje zne-

užívání sociálních dávek a někteří

z dlouhodobě nezaměstnaných se 

mají v sociální síti poměrně dobře. 

Významnou roli hraje také daňové 

zatížení nebo vysoké odvody za 

zaměstnance. Je tu také proble-

matika zneužívání nemocenské na 

kterou zahraniční investoři pou-

kazují velmi často. Tyto věci však 

kraj nemůže přímo ovlivnit, jsou

v kompetenci vlády a parlamentu. 

Doufám, že nová vláda bude právě 

nastavení těchto podmínek věnovat 

patřičnou pozornost a brzy dojde 

ke změnám, které naši atraktivnost 

pro zahraniční investory ještě zvýší.

Zdeněk
Dušek
(KSČM)
krajské
zastupi-
telstvo 

 V minulých dnech jsme se sta-

li svědky, že dokonce tak důležitá 

záležitost jakou je získání prvního, 

strategického investora do průmys-

lové zóny Triangle v areálu bývalého 

žateckého letiště, o kterého se „hrá-

lo“ od roku 2002, se stala součástí 

politického boje v rámci předvo-

lební kampaně do Poslanecké sně-

movny ČR. Dnes je již v této otázce 

poměrně jasno. Představitelé japon-

ského investora potvrdili svůj záměr 

vybudovat v Ústeckém kraji v prů-

myslové zóně Triangle nový závod 

na výrobu LCD displejů. Smlouvu

o prodeji prvních 23 hektarů fi rmě 

IPS Alpha začalo projednávat Zastu-

pitelstvo Ústeckého kraje 21. červ-

na 2006. Tento první investor by 

mohl ovlivnit i příchod dalších fi rem 

a tak významně pomoci ke snížení 

nezaměstnanosti v regionu, která 

v současnosti činí přibližně 65 000 

lidí. Podle dostupných informací by 

měla japonská společnost IPS Alpha 

v České republice investovat přes 

2,6 miliardy korun a během něko-

lika let zaměstnat až 2 000 lidí. 

Při naplnění investorských záměrů 

je představa, že by ve fi nále moh-

lo v Triangle získat práci až 12000 

lidí. Záměr je to velkorysý, ovšem 

vyžaduje zajištění dalších podmínek. 

Je třeba ruku v ruce zajistit investice 

do kvalitní dopravní infrastruktu-

ry na takové úrovni aby dosavadní 

„handicap“ kterým kraj vždy trpěl, 

tzn. okrajová oblast republiky, se 

změnila ve výraznou výhodu. Aby 

se toto významné průmyslové cen-

trum stalo strategickým spojovacím 

bodem mezi centrem republiky 

a zahraničními partnery západně 

od Krušných hor a to na základě 

absolutně rovných vztahů ve všech 

oblastech společenského života.

S tím úzce souvisí i kvalita pracovní 

síly, kterou investorům nabídneme. 

Všeobecně je známo, že kvalifi kace 

pracovní síly v Ústeckém kraji pat-

ří mezi nejnižší v České republice.

V této souvislosti je možno se 

zmínit, že se v září loňského roku 

podařilo otevřít pobočku Vyso-

ké školy chemickotechnologické

v Mostě – Velebudicích. Přesto 

jako podstatnější pro rozvoj kvali-

fi kované pracovní síly vídím obno-

vování a znovurozvíjení středního

a učňovského školství technické-

ho charakteru, které je v současné 

době na ústupu. Ovšem podmínky 

pro zajištění kvalitní pracovní síly 

nezajistíme jen zvyšováním počtu 

škol, ale především vytvářením 

vhodných existenčních podmínek 

pro tyto pracovníky a jejich rodiny. 

Jde především o dostupné bydlení, 

možnosti kulturního a sportovního 

vyžití, atd. Víme však, že kvalitní 

pracovní síla je drahá a to chápu 

jako kámen úrazu. Trochu se obá-

vám, aby investoři nedávali přednost 

pracovní síle nekvalifi kované popř. 

tzv. „gastarbeiterům“, jak to známe 

z některých  jiných rozvojových prů-

myslových oblastí této republiky.

Jaroslav
Foldyna
(ČSSD)
krajské
zastupi-
telstvo

 Příchod velkého investora do prů-

myslové zóny Triangle jsme očeká-

vali, to není nic překvapivého, proto 

byla koneckonců budována. Vyvstá-

vá tím ale řada otázek pro politickou 

reprezentaci kraje i krajské zastupi-

telstvo. To je podle mého názoru 

připraveno dát souhlas k jednáním 

nejvyšších krajských představitelů 

s centrální vládou o komplexních 

řešeních pro náš kraj – ať už bude 

tato vláda jakákoliv. Musí nám být 

ale v podstatě „lhostejné“, jaká vlá-

da nyní povede naší zemi, kraj s ní 

musí co nejdříve začít prostřednic-

tvím svých volených zástupců začít 

komunikovat. Je tu například nevy-

řešená dopravní dostupnost zóny 

po silnici R7, včetně zajištění hlad-

kého vjezdu a výjezdu kamionů. Je 

třeba „umět“ oslovit ŘSD, Státní 

fond dopravní infrastruktury, Minis-

terstvo dopravy a pochopitelně

i nový parlament. Všech 14 poslan-

ců z našeho kraje, napříč politickým

spektrem by se měli konečně nau-

čit zastupovat občany našeho kraje

a ne jen své politické strany, to se

zatím kraji nikdy nepodařilo – pře-

svědčit všechny naše poslance, aby

například při hlasování o rozpočtu

SFDI zvedli všichni hlas pro návrh,

který by byl pro náš kraj nejpřízni-

vější a tak ho pomohli podpořit

v náš prospěch. Krajské zastupitel-

stvo by také myslím uvítalo daleko

detailnější informace o tom, co se

v následujících měsících bude

v zóně Triangle dít, abychom mohli

pomoci, ve spolupráci s investorem

a hospododářskou komorou, při-

pravit ty nejlepší podmínky pro dal-

ší rozvoj. Jaký charakter tato výroba

bude mít, jaké budou její potřeby

v návaznosti na subdodávky našich

fi rem? Zde můžeme být leaderem při

jednáních s Krajskou hospodářskou

komorou. Potřebujeme znát struk-

turu výroby a z ní plynoucí potřebu

oborů, tomu se musí přizpůsobit

konkrétní požadavky na střední

školství, které kraj řídí přímo. Jde

o to, abychom nepostavili průmys-

lovou zónu, do níž budeme dovážet

kvalifi kované dělníky z Ukrajiny

nebo Polska. Nastává také čas,

kdy by krajské zastupitelstvo mělo

začít jednat s obcemi v okolí zóny

o infrastruktuře bydlení, například

pro střední a vyšší management,

který s investory přijde. Chceme

je tu přeci ubytovat, byli bychom

rádi, kdyby se i tito lidé stali obča-

ny našeho kraje, ne jen dojíždějící-

mi za prací. Vzniká krajský územní

plán, můžeme diskutovat nad ním,

řadu věcí můžeme ovlivnit spolufi -

nancováním projektů, u nichž se

dohodneme na prioritách. Jiným

úkolem pro krajské zastupitelstvo je

dopravní obslužnost kolem Triang-

le – musíme znát potřeby investo-

ra, respektovat vznikající dopravní

toky a tomu přizpůsobit veřejnou

dopravu tak, aby se lidi dostali do

zaměstnání pohodlně a bez zby-

tečných nákladů. To všechno může

znamenat i vyšší požadavky na kraj-

ský rozpočet a musím říci, že bych

se jim v souvislosti s příchodem

strategického investora do Triangle

jako krajský zastupitel nebránil. Ne-

jsme a nemůžeme být pochopitelně

hlavním nositelem všech nákladů,

měli bychom se ale na nich spo-

lupodílet a vyjádřit tím svou vůli.

Můžeme ukázat, že Ústecký kraj

není jen regionem, který vznikl ze

zákona, ale že známe potřeby jeho

obyvatel díky tomu, že tu žijeme

s nimi a že je umíme vyslyšet lépe

než centrální orgány.

červen 20062

Můj názorNavštívili nás

H ejtman Ústec-

kého kraje po-

depsal v červnu 

smlouvy, které za-

jišťují zpracování 

projektové doku-

mentace protipo-

vodňových opatře-

ní pro celkem 5 lokalit na toku 

dolního Labe. 

 Nejnovější smlouvu uzavřel Ús-

tecký kraj se společností Hydropro-

jekt CZ a.s., která zpracuje projek-

tovou dokumentaci pro 3 lokality. 

Jedná se o Hřensko, Děčín – levý 

břeh a Roudnice nad Labem. Pro-

jekty budou předány do konce říj-

na 2006. Ústecký kraj zpracování 

projektové dokumentace hradí ze 

svého rozpočtu, cena je stanovena 

na 3 miliony 229 tisíc 660 korun.

 Ústecký kraj tak splnil dohodu

s Povodím Labe o spolupráci na 

projektové přípravě. Již v začátku 

června 2006 podepsal hejtman 

Jiří Šulc smlouvu se společností 

AZ Consult s.r.o. na zpracová-

ní projektů pro lokality Ústí nad 

Labem – levý břeh a úsek Velké 

Žernoseky, Píšťany a Lovosice. 

Kraj tak zajistil a zaplatí celkem 

5 projektových příprav a vydá-

ní územního rozhodnutí, Povodí 

Labe zajistí a zaplatí zbývající 3

(k lokalitám Děčín – pravý břeh, 

Ústí nad Labem pravý břeh – Stře-

kov a obec Křešice).

 „Na tomto rozdělení jsme se 

dohodli v roce 2005 na základě 

analýzy, kterou nechal zpracovat 

Ústecký kraj. Znamená to, že letos 

za zpracování projektů na proti-

povodňová opatření půjde z kraj-

ského rozpočtu 8 milionů korun,“ 

řekl hejtman.       

 Ústecký kraj se ihned po povod-

ních v roce 2002 rozhodl zahájit 

aktivitu při přípravě protipovod-

ňových opatření. „Už v září roku 

2002 jsme od Povodí Labe obdrželi 

studii protipovodňových opatření 

možné ochrany na úrovni stoleté 

vody. Tahle studie ale neobsaho-

vala technické možnosti řešení

a navíc nabízela extrémně nároč-

ná technická řešení, stavby vyčís-

lila na 6 miliard korun,“ dodává 

hejtman.

 V roce 2004 nechal Ústecký kraj 

zpracovat analýzu protipovodňo-

vých opatření, která by zohled-

ňovala zkušenosti s povodní 

ze srpna 2002. Tuto analýzu za 

1 milion 800 tisíc korun celou 

zaplatil kraj ze svého rozpočtu. 

Zároveň se kraj dohodl s Povo-

dím Labe o výběru nejohroženěj-

ších míst na dolním toku řeky

a nechal zpracovat doporučenou 

analýzu. Na základě této analý-

zy vybral Ústecký kraj z původ-

ních takřka 40 lokalit 8 míst 

pro realizaci prioritních protipo-

vodňových opatření. Jedná se

o Hřensko, Děčín levý břeh, Děčín 

pravý břeh, Ústí nad Labem levý 

břeh, Ústí nad Labem pravý břeh 

– Střekov, Lovosicko, obec Křeši-

ce a Roudnice nad Labem. 

 Důležitou protipovodňovou 

ochranou je také takzvaný Západ-

ní most v Litoměřicích, stavební 

akce s ofi ciálním názvem „II/247 

Přivaděč k průmyslové zóně Pro-

smyky I. část“. Investorem stavby 

za přibližně 1 miliardu, 500 milio-

nů korun je Ústecký kraj. „Tento 

most se po svém dokončení sta-

ne významným prvkem protipo-

vodňové ochrany Litoměřicka, 

zejména Lovosic včetně chemič-

ky. Je projektovaný na více než 

tisíciletou vodu a zajistí bezpečný 

průjezd do Litoměřic po silnici 

postavené na pětimetrovém nás-

pu, ochrání obce a pochopitelně 

umožní překonat i rozvodně-

né Labe,“ konstatoval hejtman. 

Stavba mostu byla zahájena na 

konci roku 2005. 

Na protipovodňová opatření na Labi bude 
vypracována projektová dokumentace

H ejtman Jiří Šulc se setkal

s velvyslancem USA Willia-

mem J. Cabanissem, který přijel na 

návštěvu Ústeckého kraje. Hlavním 

tématem setkání bylo podnikání

v  regionu, priority a plány v oblas-

ti ekonomického rozvoje a potřeby 

kraje a měst pro podporu rozvoje.

 „Mám velký zájem na tom, 

aby americké fi rmy podnikaly ve 

zdravém prostředí. Proto při své 

návštěvě Ústeckého kraje zjišťuji, 

co konkrétně by se dalo zlepšit. 

Během dnešních jednání s pod-

nikateli i zástupci politické sféry 

jsme prodiskutovali řadu otázek

a dohodli určitou platformu bu-

doucího vývoje,“ řekl americký 

velvyslanec William J. Cabaniss. 

 Hejtman Jiří Šulc uvedl, že jed-

ním z největších problémů, který 

musí řešit zahraniční investoři,  je 

nedostatečná kvalita a efektiv-

nost administrativy ČR. Investoři 

řeší i nedostatek technicky vzdě-

laných absolventů středních a vy-

sokých škol. Hlavní příležitostí pro 

další rozvoj regionu je výchova 

vzdělaných odborníků ve všech 

stupních – od kvalifi kovaných 

pracovníků v dělnických profe-

sích až po vysokoškoláky. „Jsme 

připraveni pomáhat zejména ve 

spolupráci s vysokoškolskými sub-

jekty v našem regionu, jejichž 

počet se zvyšuje. Kromě Uni-

verzity Jana Evangelisty Purkyně

v Ústí nad Labem studují budou-

cí odborníci například na Vysoké 

škole chemicko-technologické 

v Mostě, na expozituře Vysoké 

školy báňské v Mostě a připra-

vuje se i expozitura Vysoké ško-

ly strojní v Chomutově,“ uvedl 

hejtman. Jako důležitou a nedíl-

nou součást vzdělání uvedl i zna-

lost jazyků. „Proto jako člen Rady 

vlády pro rozvoj lidských zdrojů 

prosazuji povinnou výuku dvou 

cizích jazyků už na základní ško-

le. Bylo to uvedeno i v Programo-

vém dokumentu Rady vlády pro 

rozvoj lidských zdrojů. Ten však 

od chvíle, kdy z čela rady odešel 

Martin Jahn, nabral spíše zpětný 

chod. Při výchově a vzdělávání 

nových odborníků je potřeba více 

naslouchat podnikatelskému sek-

toru, ale to je i úkol pro novou 

vládu,“ konstatoval hejtman. 

Velvyslanec USA William J. Cabaniss
navštívil Ústecký kraj

Informační servis
Jednání o zásobování Šluknovska 

elektrickou energií pokračují
N áměstek a zástupce hejtmana 

Ústeckého kraje Radek Von-

ka pokračoval v jednáních o zlep-

šení kvality zásobování elektrickou 

energií Šluknovského výběžku 

novým vedením velmi vysokého 

napětí 110 kV z Nového Boru do 

Varnsdorfu. Představitel kraje se 

setkal s místopředsedou před-

stavenstva ČEZ Distribuce, a.s. 

Martinem Němečkem a dalšími 

zástupci společnosti. Zástupci fi r-

my seznámili Radka Vonku s důvo-

dy, které ČEZ Distribuci, a.s. brání 

akceptovat stavbu nového vedení 

velmi vysokého napětí 110 kV 

pro Šluknovsko v jiné variantě než 

nadzemním vedením. „ČEZ Distri-

buce a.s. prosazuje stále variantu 

nadzemního vedení, proti které 

však stojí jak zástupci Ústeckého, 

tak i Libereckého kraje. Zástupci 

fi rmy nám odevzdali studii, která 

představuje varianty vedení elek-

trické energie a argumenty pro

a proti u jednotlivých variant. Jsem 

rád, že se podařilo k jednání při-

zvat skutečně vysoce postavené 

představitele distribuční fi rmy. Nic-

méně varianty s nimiž fi rma přišla 

nejsou ničím nové a dokonce se 

k nim vztahují již mnohá zamíta-

vá stanoviska nejen Libereckého 

krajského úřadu a naše, ale i minis-

terstva životního prostředí. Přes-

to věřím, že tyto schůzky budou 

pokračovat a že najdeme řešení 

pro spolehlivé zásobování Šluk-

novska elektrickým proudem, které 

nyní probíhá dožívající přenosovou 

soustavou za níž není vybudová-

na náhrada. Tuto potřebu ostatně

v Libereckém kraji chápou, vědí že 

se snažíme najít cestu jak moder-

nizovat zásobování tohoto území 

dostatečným elektrickým výkonem. 

Chápu však také, že odmítají pří-

lišné zásahy do krajinného rázu 

Lužických hor. Doufám, že zástupci 

fi rmy ČEZ Distribuce, a.s. přijdou na 

další společné jednání s vizí, která by 

přinesla řešení tohoto zatím nepře-

konatelného rozporu,“ konstatoval 

závěrem jednání Radek Vonka.

Zastupitelé schválili závěrečný účet
Ú stecký kraj defi nitivně uzav-

řel své hospodaření za rok 

2005. Zastupitelé na své červnové 

schůzi schválili zprávu o loňském 

hospodaření a rozhodli o tom, jak 

kraj naloží s fi nančním přebytkem.

Kraj hospodařil v roce 2005 s pře-

bytkem více než 252 milionů korun. 

Po odpočtu všech povinných pla-

teb může jako přebytek z loňského 

hospodaření kraj využít přibližně 

102 milionů korun. Tento přebytek 

vznikl zejména z nevyčerpaných 

fi nančních prostředků odboru in-

vestic a rezerv na ekonomickém 

odboru. „Na krajském rozpočtu se 

částečně odráží brzký nástup zimy 

v loňském roce, řada našich staveb 

byla kvůli tomu předčasně přeruše-

na a jejich dokončení se protáhlo 

do letošího roku,“ připomíná Petr 

Fiala. Zastupitelé rozhodli, že pře-

bytek hospodaření bude využit 

na dokončení investičních akcí 

započatých v roce 2005. Celkem

v loňském roce kraj hospodařil

s více než 10 miliardami korun, nejví-

ce peněz z krajského rozpočtu smě-

řovalo do oblasti školství, dopravy

a do oblasti zdravotní a sociální. 



ÚSTECKÝ KRAJ

Krajský projekt střediska humanitních
věd oživí město Terezín

S pokračujícími přípravami rea-

lizace projektu „Středisko hu-

manitních studií se zaměřením na 

studia dějin holocaustu ve měs-

tě Terezín“ seznámil náměstek 

hejtmana Ústeckého kraje Petr 

Fiala ředitele památníku Terezín 

Jana Munka a jeho zástupce Voj-

těcha Blodiga. Jednání se účastnili 

také předseda Židovské obce Tep-

lice Oldřich Látal a místopředseda 

Michael Lichtenstein. Schůzka 

proběhla přímo v areálu terezín-

ské Malé pevnosti, v sídle tamního 

památníku, po zasedání krajské 

rady, která na jednání 7. června 

2006 schválila zpracování studie 

proveditelnosti tohoto projektu

a pro tento účel vyčlenila 2,38 

milionů korun.

 

 Projekt humanitních studií vychá-

zí z již připravených záměrů města 

Terezín, navíc ale zohledňuje širší 

aspekty oživení města v meziná-

rodním rozsahu. Ústecký kraj se 

stal nositelem záměru zbudování 

instituce, na jejímž vzniku jsou nyní 

připraveni participovat například

i partneři z USA a do realizace pro-

jektu by se měla přímo zapojit také 

EU, která by měla chod střediska 

fi nancovat. Za období od ledna do 

května 2006 se Ústeckému kraji 

podařilo získat pro projekt Asociaci 

židovských obcí USA, město Tere-

zín, Památník Terezín a o účast na 

realizaci projevila zájem také nad-

národní společnost Ernst&Young. 

„Nemůžeme oddělit Terezín od 

jeho minulosti, od let druhé světo-

vé války. Troufám si dokonce říci, 

že toto období je pro budoucnost 

města rozhodující, stalo se evrop-

sky nepřehlédnutelnou značkou, 

jedním ze synonym hrůz poslední 

celosvětové války. Projekt je proto 

postaven na několika základních 

myšlenkách. Jde v něm o zacho-

vání vzpomínek na utrpení lidí

v nejhorším světovém konfl iktu

a předání poselství těchto let dalším 

generacím. Zdejšími ulicemi mohou 

už za několik málo let korzovat 

denně tisícovky turistů a studentů 

z celého světa, civilizovaných lidí, 

kteří se budou chtít na vlastní oči 

podívat na zdi a cely terezínské 

Malé pevnosti, položit kytice k hro-

bům nešťastných obětí a současně 

zde mohou studovat tyto události, 

vzít si z nich poučení a předat je 

dál, aby se už nemohly opakovat. 

Pro moderní Evropu není dobré, že 

nejvýznamnější celosvětová muzea 

holocaustu leží v USA a v Izraeli. 

Máme příležitost toto změnit, pro 

dobro i poučení příštích genera-

cí,“ přiblížil záměr Ústeckého kraje 

hejtman Jiří Šulc. 

 Jde o dlouhodobý záměr, se kte-

rým představitelé Ústeckého kraje 

již mimo jiné seznámili představi-

tele velvyslanectví USA v ČR nebo 

velvyslance státu Izrael v ČR Arie 

Araziho. „Vidíme tento krajský 

projekt jako jednu ze součástí vel-

kého projektu pro Terezín, o němž 

bylo na vládní úrovni rozhodnuto 

na jaře tohoto roku. Domníváme 

se ale, že než čekat na vzdále-

ný příslib šesti miliard korun, je 

potřeba začít pracovat na kon-

krétních, fi nančně dosažitelných 

projektech, jednoznačně podpo-

rujících význam Terezína v sou-

vislosti s jeho historií, ojedinělou 

v celosvětovém kontextu,“ uvedl 

náměstek hejtmana Petr Fiala.
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Ústecký kraj získá z evropských 

peněz největší podíl
V letech 2007 – 2013 by mohl 

Ústecký kraj a Karlovarský 

kraj získat z evropských strukturál-

ních fondů až 588 milionů euro, 

což je více jak 15 miliard korun. 

Hejtmanu Jiřímu Šulcovi se poda-

řilo na jednání Asociace krajů Čes-

ké republiky prosadit, aby Ústec-

ký kraj a Karlovarský kraj získal 

vůbec největší podíl z fi nančních 

prostředků, které jsou určeny na 

podporu regionálního rozvoje. 

Zasedání Rady Asociace krajů ČR 

v Nedvězí ve Středočeském kraji se 

zúčastnilo 12 hejtmanů a primátor 

hl. města Prahy. Jedním z hlavních 

témat jednání byla diskuse o výši 

prostředků pro regionální operač-

ní programy pro plánovací období 

2007 – 2013 a jejich rozdělení me-

zi jednotlivé regiony. „Usilujeme

o to, aby podíl prostředků z Evrop-

ské unie dosáhl pro všechny kraje 

minimálně 20% z celkové část-

ky, určené pro Českou republiku.  

Ústecký a Karlovarský kraj získá

z peněz, tedy z celkového objemu, 

které půjdou z Evropské unie na 

rozvoj regionů, 16 procent. Jsem 

rád že se podařilo tento objem 

prosadit, náš kraj jako jeden z nej-

více postižených regionů v České 

republice tyto peníze potřebuje

a jistě je bude umět dobře využít,“ 

poznamenal Jiří Šulc. 

 Celkem by mělo v letech 2007 až 

2013 směřovat do České republi-

ky  v rámci tzv. Cíle  Konvergence 

25,88 miliard euro. Tyto prostřed-

ky budou rozdělovány v rámci 

jednotlivých operačních progra-

mů. Pro podporu rozvoje krajů 

pak budou rozhodující Regionální 

operační programy, jejichž zamě-

ření a priority kraje samy určova-

ly, ale které ještě budou muset 

být projednány a odsouhlaseny

v Bruselu. „Ministr pro místní 

rozvoj Radko Martínek v jednom 

svém prohlášení uvedl, že regi-

ony nejsou schopny se dohod-

nout, proto prý o většině peněz 

z Evropské unie musí rozhodovat 

vláda. Tyto informace jsou liché, 

důkazem je výsledek z posledního 

zasedání Rady Asociace krajů Čes-

ké republiky. Na tom, že by kraje 

měly rozhodovat o 20% peněz, 

jsme se jasně dohodli, stejně tak 

jako na rozdělení této částky mezi 

kraje,“ doplnil hejtman Jiří Šulc.

 Ústecký kraj ve svém Regio-
nálním operačním programu 
stanovil následující priority:
1 – Regenerace a rozvoj měst (zvý-

šení kvality fyzického prostředí 

urbanizovaných částí regionu)

2 – Integrovaná podpora místního 

rozvoje (oživení a vyvážení roz-

voje venkovských oblastí a jejich 

komunit prostřednictvím realizace 

cílených integrovaných projektů 

vycházejících z místní poptávky)

3 – Dostupnost a dopravní obsluž-

nost (zlepšení napojení regionu na 

okolní prostor, zajištění účinného 

vnitřního propojení a jeho efektiv-

ní dopravní dostupnosti)

4 – Udržitelný rozvoj cestovního 

ruchu (využití přírodního a kul-

turního potenciálu pro udržitelný 

rozvoj CR v regionu)

 Pokud jde o rozdělení peněz 

mezi jednotlivé priority dle návr-

hu, prostředky budou rozčleněny 

následovně: 40% na regeneraci

a rozvoj měst, 8% na integrova-

nou podporu místního rozvoje, 

40% na rozvoj dostupnosti a do-

pravní obslužnosti a 12% pro 

udržitelný cestovní ruch.

 „Věřím, že brzy nastoupí jiná vlá-

da, která bude k regionům vstříc-

nější, než ta odcházející,“ dodal 

hejtman Jiří Šulc.

Kraj začíná čerpat potřebný úvěr
K rajské zastupitelstvo schválilo 

na své 12. schůzi 21. červ-

na zahájení čerpání investičního 

úvěru. Ústecký kraj bude čerpat

I. tranži pro stavební akce směřu-

jící především do dopravy a dále 

do zdravotnictví. Krajští zastupitelé 

umožnili čerpání 216 mil. korun, 

které budou využity při rekonstruk-

cích silnic a silničních staveb a 14 

mil. 500 tisíc korun, za něž bude 

provedena rekonstrukce stravova-

cího provozu Nemocnice Most. 

 Celý úvěr ve výši 700 milionů 

korun je uvažován do oblasti 

dopravy a silničního hospodář-

ství v maximální výši 500 milionů 

korun. Budou použity na rekon-

strukce mostů na silnicích II a III. 

tř. a na investice do silnic II. a III. 

třídy, s prioritou hraničních pře-

chodů a přístupových komunikací 

k nim a dále do komunikací, dotý-

kajících se stavby dálnice D8. Do 

oblasti zdravotnictví je směřováno 

maximálně 200 milionů korun, na 

zkvalitnění vybavení nemocnič-

ních zařízení zřizovaných a zaklá-

daných Ústeckým krajem. „Do 

schváleného rozpočtu Ústecké-

ho kraje na rok 2006 je zapojen 

investiční úvěr maximálně do výše 

150 milionů korun, což zname-

ná že fi nancování schválených 

akcí bude pokračovat do prvního 

pololetí příštího roku. Teprve na 

základě vyhodnocení toho období 

budeme nastavovat čerpání dal-

ších fi nančních částek,“ upřesnil 

náměstek hejtmana Petr Fiala. 

230 milionů korun – I. tranže úvěru Ústeckého kraje

Rekonstrukce mostu ev.č. 263-020 Rumburk

Rekonstrukce silnice II/223, II/224 Křímov – Vejprty

Rekonstrukce silnice II/118 Budyně n.O. – Mšené Lázně

Rekonstrukce mostu ev.č.237-025 Libochovice

Rekonstrukce silnice II/261 Ústí nad Labem – Děčín

Okružní křižovatka Na Valech – Masarykova Litoměřice

Rekonstrukce stravovacího provozu Nemocnice Most

Píšťany mají nové přístaviště

P íšťany, malá obec na Litoměřicku, mají přístaviště na špičkové evrop-

ské úrovni. Říční přístav na březích velkého Žernoseckého jezera 

slavnostně otevřel hejtman Jiří Šulc. „Na Labi vzniklo přístaviště, které 

nabízí kompletní evropský standard a k tomu i úžasnou polohu upro-

střed Českého středohoří, s kopci Lovošem a Radobýlem na dohled, na 

ideálním místě vodní cesty z Německa do Prahy či do Pardubic,“ připo-

míná hejtman. Přístaviště již dnes poskytuje možnost ukotvení pro 46 

lodí, jejichž majitelé se mohou ubytovat v hotelu v bezprostřední blíz-

kosti přístavu. Přístaviště je zároveň ukázkou úspěšného projektu, který 

byl podpořen dotací z evropských strukturálních fondů. Do budoucna 

slibují v přístavišti Marina Píšťany vybudovat dokonalé zázemí pro vodá-

ky i cykloturisty, kteří budou využívat cyklistickou trasu Praha – Drážďa-

ny, která je ve výstavbě kolem Labe a Vltavy. 

Kraj pracuje na rozvoji sítě cyklostezek
Ú stecký kraj nadále pokraču-

je v přípravě plánů na rozvoj 

sítě cyklostezek. Na zpracování 

marketingové studie mapující stav

a možnosti jejich rozvoje získal kraj 

z evropského Společného operač-

ního programu dva miliony korun. 

Dalších 700 tisíc pak na vypracová-

ní studie uvolnil ze svého rozpočtu. 

„V květnu byl v rámci výběrového 

řízení vybrán zpracovatel a práce

na tomto koncepčním materiálu

se již rozeběhly. Podle zadání by 

měla být studie rozvoje cykloturis-

tiky v našem kraji hotová v květnu 

2007,“ říká náměstek a zástupce 

hejtmana Radek Vonka.

 Studie by měla obsahovat jak 

bilanci stávajících cyklotras a cyklo-

stezek tak i přehled o plánovaných 

úsecích a popis jejich projektové

a fi nanční připravenosti. „Chceme 

také aby materiál stanovil, kudy 

povedou trasy různé úrovně a jak 

na sebe budou navazovat, tedy 

jak budou cyklostezky rozděleny 

na páteřní, regionální a místní,“ 

přibližuje obsah dokumentu Radek 

Vonka. „Důležitou součástí studie 

bude také návrh napojení cykloste-

zek a cyklistických tras na sousední 

Sasko,“ dodává. Velkou pozornost 

by měl zpracovatel věnovat také 

fi nanční analýze rozvoje cykloturis-

tiky. „Očekáváme, že studie nám 

pomůže nejen stanovit náklady na 

vybudování nových tras ale také 

vytipuje zdroje peněz na jejich 

výstavbu, například z oblasti evrop-

ských strukturálních fondů,“ připo-

míná Radek Vonka.   

 Při přípravě studie chce kraj spolu-

pracovat se všemi, kterých se rozvoj 

cykloturistiky dotýká. Obce, nezis-

kové organizace, podnikatelé z ob-

lasti cestovního ruchu ale například 

i zástupci správ chráněných území 

budou mít možnost zapojit se do 

její přípravy v rámci vznikajících pra-

covních skupin, které budou řešit 

konkrétní problémy, do workshopů

a konferencí.

 Významnou roli při rozvoji cyklo-

turistiky by měla sehrát také Nada-

ce „Ústeckým krajem na kole“, jejíž 

vznik Radek Vonka inicioval. „Kraj 

bude zakladatelem nadace spolu

s šestnácti obcemi, Klubem českých 

turistů a několika dalšími subjek-

ty. Jedním z jejích hlavních úkolů 

by mělo být shromažďování peněz 

na údržbu a rozvoj stávající sítě 

cyklostezek. Koordinace výstavby

cyklostezek vždy narážela na to, 

že chyběl subjekt, který by zastře-

šil jednotlivé obce a umožnil jednat 

společně. Nadace by v tomto směru 

měla rozvoji cykloturistiky v našem 

regionu výrazně pomoci,“ uzavírá 

Radek Vonka.

V Ústí nad Labem byla otevřena ekoporadna
V ůbec první ekoporadna v Ús-

teckém kraji byla 19. června 

otevřena v Ústí nad Labem. Vznikla 

v rámci krajského projektu„Ústecký 

kraj – kraj přírody i člověka“, pro 

který získal Ústecký kraj z Evropské-

ho sociálního fondu fi nanční pod-

poru více než 11 miliónů korun. 

Zřizovatelem ekoporadny je 4. zá-

kladní organizace Českého svazu 

ochránců přírody Tilia. Slavnostního 

otevření ekoporadny se zúčastnil 

hejtman Jiří Šulc, jeho náměstek 

a zástupce Radek Vonka a krajský 

radní Jan Kubata.

 Ekoporadna se bude věnovat 

širokému spektru činnosti. Nabíd-

ne zájemcům například videotéku 

zaměřenou na ekologii, odbornou 

literaturu, asistenci při zpracová-

vání bakalářských a diplomových 

prací nebo programy zaměřené na 

ekologickou výchovu podle přání 

žadatele (legislativa pro ochranu 

životního prostředí, třídění odpa-

du). Chybět nebude ani poradenství 

pro odborné oblasti (např. ochrana 

životního prostředí, technologie re-

kultivačních prací, biodiverzita atd.). 

Poradna může také zprostředkovat 

kontakty na odborné konzultanty, 

poradenství při zpracovávání pro-

jektů pro čerpání dotací z EU či 

organizování přednášek a seminá-

řů zaměřených na životní prostředí

a ekologickou výchovu a vzdělávání. 

 Ekoporadna má sídlo v Domě 

dětí, W. Churchilla 8, v objektu 

ICM (informační středisko mládeže)

a spolu s odborným pracovníkem je 

k dispozici všem zájemcům v pon-

dělí od 7:00 do 15:30 a ve středu 

od 10.00 do 17.30. Pracovníky eko-

poradny pro případné konzultace je 

možné kontaktovat na tel. č. 475 

200 510, 475 209 922 popř. na

e-mail: tiliacz@volny.cz.

 Garantem a koordinátorem  pro-

jektu „Ústecký kraj – kraj přírody

i člověka“, v jehož rámci ekoporad-

na vznikla, je odbor evropských 

projektů Krajského úřadu Ústecké-

ho kraje. Kromě ekoporadny v Ústí 

nad Labem díky němu vzniknou 

poradenská a informační centra 

také při Domě dětí a mládeže

v Postoloprtech, Střední zeměděl-

ské a ekologické škole v Žatci, při 

Gymnáziu v Kadani a v Bílině. Kro-

mě toho také projekt napomůže

k rozšíření činnosti environmentál-

ních poradenských a informačních 

center, která jsou již v provozu (Cen-

trum ekologické výchovy Meluzína 

Děčín – Libverda, Ekocentrum měs-

ta Děčín, Občanské sdružení Šťovík 

Teplice, Středisko ekologické výcho-

vy SEVER Litoměřice, Podkrušno-

horský zoopark Chomutov). Na rea-

lizaci projektu se kromě kraje, který 

je příjemcem zmiňované dotace ve 

výši 11 milionů korun, podílí 6 part-

nerů, kterými jsou Středisko eko-

logické výchovy SEVER Litoměřice, 

Český svaz ochránců přírody Tilia 

Ústí nad Labem, Podkrušnohorský 

zoopark Chomutov, EKODOMOV 

se sídlem v Praze, Fakulta životního 

prostředí UJEP Ústí n. L. a Střední 

školy Educhem, a.s., Meziboří.  
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Hasiči, vojáci i policisté čelili fi ktivním teroristům

C vičení Ochrana 2006, kte-

ré proběhlo 22. 6. prověřilo 

schopnost složek Integrovaného 

záchranného systému (IZS) vypořá-

dat se s teroristickým útokem. Hasi-

či, policisté i vojáci se během něj 

museli vypořádat s následky útoku 

fi ktivní teroristické skupiny Káfi r na 

vlak plný cestujících. Vedle odděle-

ní pro řešení mimořádných situací 

krajského úřadu bylo do přípravy

a provedení cvičení zapojeno Minis-

terstvo vnitra, Policie ČR, Hasičský 

záchranný sbor a Armáda České 

republiky. „Cvičení bylo pečlivě při-

pravováno od ledna tohoto roku 

a jeho cílem bylo prověřit činnost 

bezpečnostních složek při řešení 

mimořádné situace velkého rozsa-

hu,“ řekl hejtman.  

 Nástražný výbušný systém v osob-

ním vlaku na nádraží v Chabařo-

vicích u Ústí nad Labem vybuchl 

podle scénáře v 11.30. Nálož byla 

ukrytá v prvním vagónu za loko-

motivou. Výbuch roztrhal vagón ve 

střední části a tlaková vlna rozbila 

okna v dalších vagónech. Ve vlaku 

jelo 150 lidí a bylo zjištěno, že na 

místě zemřelo 15 lidí a 65 bylo zra-

něných. Na vzniklou situaci reago-

valy složky Integrovaného záchran-

ného systému. Policie ČR vyslala 

na místo výbuchu pyrotechnika, 

zásahovou jednotku, pořádkovou 

jednotku, kriminalisty, dopravní po-

licii a psychology. Armáda České 

republiky byla na cvičení zastou-

pena aktivními zálohami Krajské-

ho vojenského velitelství a 154. 

záchranným praporem Rakovník. 

Tyto složky zajistily výstavbu Materi-

ální základny humanitární pomoci. 

Její součástí bylo mimo jiné i zdra-

votní středisko, sprchy s převlékár-

nou, ubytovací prostory a jídelna 

pro 170 osob. 

 Během zásahu všech složek IZS 

bylo v rámci ukázky možné vidět 

organizaci činnosti na místě zása-

hu, reálnou činnost zdravotnické 

záchranné služby při poskyto-

vání první pomoci a transportu 

raněných, spolupráci příslušníků 

hasičského záchranného sboru při 

vyprošťování raněných a kontrole 

místa zásahu na přítomnost toxic-

kých a jiných nebezpečných látek, 

činnost pyrotechniků při pátrání 

po přítomnosti dalších výbušnin

a zabezpečování stop pro další 

pátrání po pachatelích.

 Do této ukázky bylo zapojeno 

150 fi gurantů, 50 hasičů, 200 

policistů, 25 vojáků a 30 příslušní-

ků aktivních záloh.

Hasiči vyprošťují oběti z vagónu poškozeného výbuchem O cvičení byl mezi novináři i odbornou veřejností velký zájem

Kraj podpoří neziskové organizace,
které pracují s drogově závislými

N áměstek hejtmana Petr Fiala 

navštívil Kontaktní centrum 

Litoměřice a terapeutickou komu-

nitu v Mukařově. Přímo na místě 

se tak mohl seznámit s činnostmi 

organizací, které se věnují práci

s drogově závislými. „Velká část 

práce v této oblasti leží na nestát-

ních neziskových organizacích a kraj 

jejich projekty podporuje v rámci 

vlastního dotačního programu. 

Chtěl jsem proto získat konkrétní 

představu o jejich práci,“ uvedl Petr 

Fiala. Návštěvy v obou zařízeních 

se spolu s ním zúčastnil i vedoucí 

odboru sociálních věcí a zdravotnic-

tví Petr Severa a krajský protidrogo-

vý koordinátor Jiří Mach.

 Kontaktní centrum pro uživatele 

drog v Litoměřicích provozuje lito-

měřický Oblastní spolek Českého 

červeného kříže. Centrum zajišťuje 

široké spektrum služeb pro uživatele 

drog, které zahrnují například zpro-

středkování léčby, sociální poraden-

ství, krizovou intervenci a motivační 

trénink před nástupem léčby. Zařízení 

zároveň poskytuje programy primární 

prevence a poradenství pro rodinné 

příslušníky a blízké osoby uživatelů 

drog. Ústecký kraj činnost tohoto 

zařízení podpoří letos prostřednic-

tvím dotace programu „Podpora 

sociálně – zdravotních programů 

2006“ částkou 200 tisíc korun. 

 Druhou zastávkou pak byla 

návštěva Terapeutické komuni-

ty v Mukařově, kterou provozuje 

občanské sdružení WHITE LIGHT I. 

z Ústí nad Labem. Toto zařízení se 

zabývá léčbou a resocializací mla-

dých lidí závislých na drogách. Pro-

gram komunity trvá přibližně osm 

měsíců a je založen především na 

skupinové a individuální sociotera-

pii. Nezbytným prvkem pro úspěš-

nost léčby je i program zaměřený 

na práci s rodiči a blízkými klientů. 

Zájemci o léčbu do programu vstu-

pují dobrovolně a pobyt v komunitě 

si částečně hradí. Během pobytu se 

podílí na zajištění denního chodu 

zařízení – např. vaří, perou, žehlí, 

uklízejí a pracují na zahradě a stara-

jí se o zvířata. Kraj na tento projekt 

v letošním roce poskytne dotaci ve 

výši 450 tisíc korun. „Myslím, že je 

správné když se kraj podílí na fi nan-

cování činnosti nestátních nezisko-

vých organizací, pracujících s drogo-

vě závislými. Jak je vidět na příkladě 

mukařovské terapeutické komunity,

role neziskovek je nezastupitelná.

Psychiatrické léčebny, kam část lidí

kteří podlehli drogám směřuje, ne-

jsou rozhodně univerzálním řeše-

ním. V této oblasti dlouhodobě platí

zásada vícezdrojového fi nancová-

ní, na zajištění provozu zařízení se

vedle státních zdrojů podílí i kraje

a obce dotacemi ze svých rozpoč-

tů,“ poznamenal Petr Fiala.

 Dotační program „Podpora so-

ciálně – zdravotních programů

2006“ byl krajským zastupitelstvem

vyhlášen v polovině února letošního

roku. V rámci schváleného rozpoč-

tu na něj byla vyčleněna částka 9,5

milionů korun. Termín pro podání

žádostí o dotaci byl 24. 3. 2006.

Odboru sociálních věcí a zdravot-

nictví bylo doručeno 108 žádostí

o poskytnutí dotace s celkovým

požadavkem na více než 40 mili-

onů korun. K poskytnutí dotace

doporučila hodnotící komise cel-

kem 62 projektů. Patnáct z těchto

projektů je zaměřeno právě na prá-

ci s drogově závislými. Na základě

tohoto doporučení pak kraj poskytl

například dotaci 190 tisíc korun

Kontaktnímu a poradenskému

centru „Schody“ v Žatci nebo pro

již zmiňované Kontaktní centrum

v Litoměřicích. Krajské dotace také

podpoří činnost kontaktních center

v Chomutově, Kadani, Teplicích,

Mostu, Děčíně, Rumburku nebo

Ústí nad Labem. 

V terapeutické komunitě v Mukařově se Petr Fiala seznámil i s vstupním 

testem, který musí absolvovat každý klient zařízení.

Odpady v našem kraji třídí již 320 měst a obcí
D ruhým rokem pokračuje v Ústec-

kém kraji informační kampaň

k projektu „Intenzifi kace oddě-

leného sběru a zajištění využití 

využitelných složek komunálních 

odpadů včetně jejich obalové složky

v Ústeckém kraji,“ nad níž převzal 

záštitu člen krajské rady Antonín 

Terber. Projekt probíhá ve spolu-

práci s autorizovanou obalovou 

společností EKO-KOM a.s. a vznikl

s cílem přispět k vytvoření funkční-

ho a efektivního systému oddělené-

ho sběru využitelných složek komu-

nálních odpadů, zejména papíru, 

skla a plastů, který umožní naplnit 

cíle stanovené Plánem odpadového 

hospodářství Ústeckého kraje. „Do 

třídění komunálního odpadu je již 

intenzivně zapojeno 320 měst a obcí 

Ústeckého kraje, v průměru došlo 

za loňský rok ke zvýšení výtěžnosti 

tříděného sběru o 29 %,“ konstato-

val Antonín Terber a doplnil: „Zna-

mená to, že v současné době kaž-

dý obyvatel Ústeckého kraje ročně 

průměrně vytřídí 15,54 kilogramů 

odpadů, oproti 12,04 kilogramům

v loňském roce. To je pro mne velmi 

příjemné překvapení, v kraji roste 

počet lidí, kterým není budoucnost 

lhostejná a nebojí se osobní odpo-

vědnosti za vývoj v příštích letech. 

Uvědomili si, že bez aktivního pří-

stupu by naše děti žily na skládkách, 

dýchaly puchem zamořený vzduch 

a pily zkaženou vodu. Ukazuje se 

také, že krajská kampaň je jedno-

duchá a dobře zacílená. Neburcuje 

k teoretizování o ekologii, řeší tří-

dění odpadů v domácnostech ryze

prakticky – tím že odbourává letité

klišé „kam s ním“. Ve spolupráci

s EKO-KOMem jsou do obcí naku-

povány nádoby na tříděný sběr. Je

to jednoduché a také účinné.“ 

 V tomto roce je plánován nákup

dalších 336 kontejnerů na tříděný

odpad. Celkem jich od roku 2003

v regiou přibylo 3536, z toho jich

bylo 865 z projektu a byly umístěny

do 108 obcí v kraji. S obcemi, které

projeví o nádoby zájem, jsou prů-

běžně uzavírány smlouvy o výpůjčce

a nádoby jsou následně instalovány.

V roce 2005 bylo pořízeno 324 kon-

tejnerů na tříděný odpad, které byly

distribuovány zejména do obcí kde

odpad tříděn nebyl, dále pak do obcí

s nedostatečnou sběrnou sítí.

Antonín Terber předal 27. června skleněné popelnice 

Součástí informační kampaně je ocenění obcí a měst v soutěži „O skle-

něnou popelnici“, v nichž je sběr tříděného komunálního odpadu podle 

údajů společnosti EKO-KOM a.s. nejúčinnější. „Za loňský rok jsme zís-

kali řadu navzájem porovnatelných a transparentních údajů. Cenu jsme 

předali obcím, kde se s problematikou třídění odpadu vyrovnali podle 

objektivních měřítek nejlépe. Tím jsme uzavřeli jakýsi nultý ročník a hned 

vyhlásili ročník č.1. Soutěž „O skleněnou popelnici“ pokračuje a věřím, 

že se pro obce stane získání této ceny, vypovídající o zodpovědnosti

k životnímu prostředí, otázkou prestiže a také vzájemné řevnivosti.“  

Kraj rozdělil dotace na kulturu

Ú stecký kraj každoročně pod-

poruje kulturní akce regio-

nálního významu. Program pod-

pory regionální kulturní činnosti 

umožňuje pořadatelům hudeb-

ních, výtvarných, divadelních a dal-

ších regionálních kulturních akcí, 

požádat kraj o fi nanční dotaci.

 Přestože potřeba zajištění pro-

středků k fi nancování evropských 

projektů v letošním roce zasáhla 

snížením některé dotační progra-

my, fi nanční prostředky na kul-

turní akce nebyly sníženy. Rada 

kraje a zastupitelstvo tak mohly 

rozdělit 4 miliony korun. O dota-

ci se přihlásilo 150 žadatelů a 57

z nich dotaci obdrží. Ústecký kraj 

se tak fi nančně podílí například na 

zajištění Mezinárodního folklorní-

ho festivalu Tolštejnského panství

v Krásné Lípě, divadelních přehlídek 

amatérského divadla v Libochovi-

cích a Klášterci n. O., Beethoveno-

va festivalu v Teplicích, Trampské 

porty v Ústí n. L. nebo festivalu 

Čtverec v Dolní Poustevně.

 Kraj v letošním roce podpořil

i významný festival Mitte Europa, 

který v Ústeckém a Karlovarském 

kraji, Sasku a Bavorsku pořádá 

koncerty, výstavy výtvarných děl, 

ale i divadelní představení, vysoké 

umělecké úrovně.

Zemědělci dostanou z krajského
rozpočtu 5 milionů korun

O bnova vyhořelého seníku 

nebo dotace pro pěstování 

technického konopí. To jsou ukáz-

ky z celkem 41 projektů, které 

od Ústeckého kraje získaly dota-

ci z Programu podpory rozvoje 

zemědělství a venkovských oblas-

tí v Ústeckém kraji na rok 2006, 

v němž bylo venkovu rozděleno 

celkem 5 milionů 70 tisíc korun. 

Příspěvky pro 34 žadatelů rozdělo-

vala Rada Ústeckého kraje počát-

kem měsíce června a o zbylých 7, 

pro něž dotace přesahuje 200 tisíc 

korun, hlasovalo krajské zastu-

pitelstvo na své poslední schůzi 

21. června 2006. Zatímco krajští 

radní schválili udělení v souhrn-

né výši 2 milionů 855 tisíc korun, 

krajské zastupitelstvo rozdělovalo 

zbývající 2 miliony 214 tisíc korun. 

Žadatelé mohli své projekty v rám-

ci dotačního programu uplatnit 

v celkem čtyřech oblastech, jimiž 

byly management zemědělské in-

formovanosti a rozvoj zeměděl-

ské spolkové činnosti, propagace 

zemědělství Ústeckého kraje, pod-

pora obnovy zemědělského majet-

ku a podpora ozdravění volně žijící 

zvěře a včelstev v Ústeckém kraji. 

Žádosti uplatnilo 69 žadatelů, 

kteří nárokovali celkem 14 milio-

nů 466 tisíc korun. Ústecký kraj 

nakonec dotaci rozdělil mezi přib-

ližně dvě třetiny žádostí, přičemž 

vůbec nejvyšší částka, 480 tisíc 

korun putuje na projekt pěstování 

technického konopí na Teplicku.

K dalším fi nančně náročnějším 

projektům, jimž byla přiznána 

dotace z krajského rozpočtu, pat-

ří obnova zemědělských budov

v Libouchci nebo praktické ověření 

možnosti ozdravění volně žijících 

zajíců polních, tento projekt podá-

valo Podřipské zájmové sdružení 

nájemců honiteb. 



ÚSTECKÝ KRAJ

Krajské zdravotnictví nejsou jen „velké“ nemocnice
Ú stecký kraj je vůbec největ-

ším poskytovatelem zdravot-

ní péče v regionu. Největší objem 

péče, ať už vyjádřený fi nančně 

nebo počtem ošetřených pacientů 

zajišťuje pět krajských nemocnic

v Děčíně, Ústí nad Labem, Teplicích, 

Mostě a Chomutově. Tyto „velké“ 

nemocnice však nejsou zdaleka 

jediná zařízení jejichž prostřednic-

tvím pečuje o zdraví občanů.

 „Nezastupitelnou roli hrají i menší 

krajská zdravotnická zařízení, ať už 

jsou to nemocnice následné péče, 

kojenecké ústavy nebo psychiatric-

ká léčebna. Jedná se o úzce speci-

alizovaná zařízení a někdy stojí při 

diskusi o problémech zdravotnictví 

tak trochu stranou hlavního zájmu. 

Možná je to dáno tím, že se zaří-

zením, která v této kategorii kraj 

zřizuje, daří hospodařit s dotacemi 

kraje bez velkých ztrát a na první 

pohled nejsou ohrožena. Bohužel 

je tento první pohled klamný,“ říká 

náměstek hejtmana Petr Fiala. 

Nemocnice následné péče

 Velmi důležitou roli mají v zdra-

votním systému nemocnice násled-

né péče. Ústecký kraj zřizuje dvě 

taková zařízení – Nemocnici násled-

né péče Most a Nemocnici násled-

né péče Ryjice. 

 Základním úkolem těchto zaříze-

ní je poskytování zdravotní péče 

pacientům po odeznění akutního 

nebo při zhoršení chronického one-

mocnění, jejichž stav vyžaduje hos-

pitalizaci a tuto péči nelze posky-

tovat ambulantně (např. potřeba 

ošetřovatelské péče delší, než-li 

3 hod. denně). Péče poskytovaná 

na lůžku následné péče, zahrnující 

péči léčebnou, léčebně rehabilitační

a ošetřovatelskou. 

 Naprostá většina pacientů, až 90 

procent je do nemocnic následné 

péče přijímána z akutních lůžek

v nemocnicích. Jedná se o pacien-

ty po úrazech, operacích, případ-

ně s interními onemocněními. Do 

nemocnic následné péče také smě-

řují pacienti v konečných stádiích 

onkologických onemocnění u kte-

rých byly vyčerpány možnosti léč-

by. „Významnou skupinu pacientů 

těchto zařízení tvoří také pacienti

s poruchami chování nebo demen-

cí. I když se v drtivé většině jedná 

o závažné případy není na místě 

říkat, že by nemocnice následné 

péče byly místem pro nevyléčitelné 

či beznadějné případy. Právě nao-

pak, důležité místo v těchto zaří-

zeních mají rehabilitační programy, 

které pacienta vrací do co nejlepší 

kondice a připravují ho na návrat 

domů nebo na pobyt například 

v domově důchodců nebo jiném 

sociálním zařízení. Věková skupina 

pacientů nad 65 let tvoří převáž-

nou až absolutní většinu klientely 

následné péče. Proto se, vzhledem 

k specifi ckým problémům této vě-

kové skupiny, zařízení soustředí na

geriatrickou problematiku,“ říká  ve-

doucí odboru sociálních věcí a zdra-

votnictví krajského úřadu Petr Severa.

 V současné době je v kraji k dis-

pozici přibližně 1260 lůžek násled-

né péče. Kromě krajských zařízení 

je provozují i některé soukromé

a městské nemocnice a specializo-

vaná zdravotnická zařízení. 

 Nemocnice následné péče Ryjice, 

která je zřizována krajem, má kapa-

citu 115 lůžek. Drtivá většina jejich 

pacientů přichází z akutních lůžek, 

převážně z Masarykovy nemocnice. 

V roce 2005 bylo do tohoto zařízení 

přijato 614 pacientů. Na její provoz 

kraj ročně vynakládá 6 mil. korun. 

Ryjické nemocnici následné péče se 

tak daří hospodařit bez ztráty a to

i přesto, že se dlouhodobě potýká

s nízkými a opožděnými platbami 

od zdravotních pojišťoven.

 Druhá krajská nemocnice násled-

né péče pracuje v Mostě. Tato kraj-

ská příspěvková organizace s 90 

zaměstnanci, provozuje celkem 113 

lůžek následné péče. Kromě péče

o dlouhodobě nemocné se zamě-

řuje na pooperační rehabilitaci

a úspěšná je i v oboru ergoterapie.  

V roce 2005 bylo v tomto zaří-

zení hospitalizováno celkem 758 

nemocných. Nejvíce nemocných 

bylo přijato překladem z akutních 

lůžek jiných nemocnic, konkrétně 

pak z Nemocnice Most. Nejčastější 

diagnózou byla cévní onemocnění 

mozku a příhody, ischemické cho-

roby srdce a hypertenze. 

 Jak bylo řečeno řada pacientů je 

do nemocnic následné péče přijímá-

na v těžkém, občas i beznadějném 

stavu, s řadou závažných diagnóz, 

často s nutností podávání umělé 

výživy. „Péče kterou tato zařízení 

pacientům poskytují je nezastupitel-

ná. Je proto nepochopitelné, že se 

nemocnice následné péče nedosta-

ly na seznam veřejných neziskových 

ústavních zdravotnických zařízení, 

která budou tvořit síť poskytující 

péči občanům. V Ústeckém kraji se 

to týká například nemocnic násled-

né péče v Mostě a v Ryjicích, které 

zřizuje kraj nebo nemocnic ve Varn-

sdorfu, Rumburku a Bílině,“ upo-

zorňuje hejtman Jiří Šulc. Zdravot-

nická zařízení, která se nedostala 

na seznam, který je součástí nového 

zákona, nebudou mít automaticky 

nárok na to, aby s nimi zdravotní 

pojišťovny uzavřely smlouvu. Může 

se tak zásadně snížit rozsah péče, 

kterou poskytují a mohou také přijít 

o úhrady za ošetření pacientů, které 

jsou hrazeny z veřejného zdravot-

ního pojišťění. „Pro zařízení, která 

se už dnes kvůli pochybné politice 

pana Ratha potýkají s vážnými eko-

nomickými problémy, to znamená 

přímé ohrožení existence. Například 

na péči v nemocnici následné péče 

v Ryjicích jsou přitom odkázání 

pacienti, kterým bohužel nezbývá 

mnoho času a jsou na specializova-

né  péči v těchto zařízeních doslova 

závislí. Zdá se že ministrovi zdravot-

nictví je jejich osud lhostejný,“ řekl 

před časem hejtman Jiří Šulc.

I o nejmenší děti, kterým osud 
nepřál, se stará kraj

 

 O děti do tří let které nemohou 

například ze sociálních, zdravotních 

nebo jiných příčin vyrůstat v běžném 

rodinném prostředí pečuje krajská 

příspěvková organizace Kojenecké 

ústavy Ústeckého kraje. Ve své sou-

časné podobě pracuje od počátku 

letošního roku, kdy kraj sloučil koje-

necké ústavy v Mostě, Rumburku

a Teplicích. Z těchto zařízení vznik-

la pracoviště se společným řízením

a hospodařením. Provoz krajských 

kojeneckých ústavů je plně hrazen

z rozpočtu kraje, v letošním roce 

kraj na zajištění jejich činnosti uvol-

nil 65 milionů korun.

 Největším z pracovišť je kojenec-

ký ústav v Mostě. Má kapacitu sto 

míst a o děti zde pečuje v nepře-

tržitém provozu 92 zaměstnanců. 

Je bohužel smutnou skutečností, že 

jeho kapacita je dlouhodobě využi-

ta na více než devadesát procent.

V mosteckém ústavu vyvrcholila 

letos v lednu přeměna ze zařízení 

přísně zdravotnického na zařízení 

rodinného typu. Spočívá především 

v dispozičních změnách jednotlivých 

oddělení a hlavně ve zcela nové 

organizaci práce  sester. „Našim 

cílem bylo, aby došlo ke zkvalitnění 

pobytu dětí a simulaci prostředí co 

nejvíce podobného rodinné péči,  

jejíž absence se negativně projevuje 

v dalším životě dětí. K těmto změ-

nám bylo nutné vytvořit nejen uce-

lenou koncepci a provést dispoziční 

úpravy na odděleních a pokojích, 

ale především přesvědčit všechny 

zaměstnance ústavu o prospěšnosti 

celého projektu,“ uvedla Milada Šil-

hová, ředitelka Kojeneckých ústavů 

Ústeckého kraje. Záměr se v Mos-

tě daří nad očekávání naplňovat

a kvalitativní úroveň péče o opuště-

né a postižené děti výrazně roste. 

 Do kojeneckého ústavu jsou děti 

přijímány přímo z porodnice nebo 

jsou odebrány z rodiny, která si 

neplní své povinnosti vůči dítě-

ti. Výjimečně jsou odebírány na 

žádost rodičů, respektive matky, 

která se dostala do dočasných soci-

álních potíží nebo absolvuje léčbu

v nemocnici a o dítě se jí nemá kdo 

postarat. Všechny přijaté děti jsou 

při přijetí  vyšetřeny lékařem koje-

neckého ústavu a absolvují pravi-

delná vyšetření psychosomatického 

vývoje, očkování, RTG, ultrazvuk

kyčlí a ultrazvuk mozku. V koje-

neckém ústavu pracují rehabilitační

sestry, které na doporučení neuro-

loga rehabilitují děti od nejútlejšího

věku. Terapie se provádí nejmoder-

nějšími a nejúčinnějšími formami

rehabilitační péče (Vojtova meto-

da a Bobath koncept, synergická

refl exní terapie apod.). 

 I když je horní hranice věku dětí,

které jsou umístěny v kojeneckém

ústavu, stanovena na tři roky exis-

tují i výjimky. „Pokud se do ústa-

vu dostane sourozenecká dvojice

pochopitelně děti neoddělujeme.

Stejně tak zůstávají v ústavu i starší

děti v případě, že o jejich osudu ještě

rozhoduje soud a jejich umístění do

dětského domova by je mohlo trau-

matizovat,“ říká Milada Šilhová.

 Do dětských domovů však odchá-

zí z kojeneckého ústavu poměrně

málo dětí. Ze 76 které v uplynulém

roce ústav opustily jich 28 odešlo

do adopce a 25 se vrátilo do vlast-

ních rodin, deset dětí pak odešlo do

jiné formy náhradní péče. 
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Zdravotní péče v Ústeckém kraji

O možnostech rozvoje zdra-

votnictví v našem regionu, 

jeho fi nancování ale i spolupráci

a propojování jednotlivých zdravot-

nických zařízení jednal řídící výbor 

projektu Efektivní zdravotnictví 

Ústeckého kraje (EFEZ) 25. května 

v budově Krajského úřadu Ústec-

kého kraje. Ústecký kraj na jedná-

ní zastupovali náměstek hejtmana 

Petr Fiala a radní Vladimír Záhorský, 

kromě nich byli přítomni zástup-

ci nemocnic zřizovaných krajem

a pracovníci krajského úřadu. 

Cílem projektu EFEZ, jehož reali-

zaci kraj zahájil v loňském roce, je 

uskutečnit v zdravotnických zaří-

zeních zřizovaných krajem takové 

změny, které přinesou podstatné 

zlepšení jejich řízení a hospoda-

ření při zvýšení úrovně a zlepšení 

dostupnosti kvalitní zdravotní péče 

pro obyvatelstvo kraje. „Jednodu-

še řečeno jde o koordinaci a pro-

vázání rozvoje našich zdravotnic-

kých zařízení. Jejich transformace 

do efektivnější formy akciových 

společností je kvůli podivnému 

experimentu, který na našem zdra-

votnictví provádí ministra Rath,

v současné době zastavena. Přesto 

se kraj prostřednictvím EFEZu snaží 

zajistit, aby úroveň zdravotní péče 

v našem regionu nadále stoupala. 

Přispět by k tomu mohly například 

evropské fi nanční zdroje jejichž 

využití právě v oblasti zdravotnic-

tví bylo jedním z hlavních témat 

našeho jednání,“ řekl náměstek 

hejtmana Petr Fiala.

 Při získávání evropských peněz by 

krajským zdravotnickým zařízením 

měl pomoci program VITALITA, 

který připravuje odbor evropských 

projektů krajského úřadu. Mělo 

by jít o zásobník, ve kterém by se 

shromažďovaly projekty nebo pro-

jektové záměry připravené krajský-

mi nemocnicemi. „Díky takovému 

zásobníku bude například možné 

lépe vyhledávat pro projekty vhod-

né fi nanční zdroje a určit třeba

i jejich prioritu. Krajská zdravotnic-

ká zařízení budou moci své zámě-

ry lépe koordinovat a případně

i předkládat projekty společně což 

pochopitelně zvyšuje šance na to, 

že s žádostí o peníze z dotačních 

programů uspějí,“ uvedl radní Vla-

dimír Záhorský.

 Právě na spolupráci krajských 

zdravotnických zařízení je v rámci 

projektu EFEZ kladen velký důraz. 

Jedním z úkolů, o kterých pra-

covní skupina jednala, bylo proto

i rozpracování záměru na vytvoře-

ní sdružení nemocnic Ústeckého 

kraje. “Máme zájem na tom, aby 

naše zdravotnická zařízení úzce 

spolupracovala. V úhrnu ročně 

poskytují zdravotní péči za něko-

lik miliard korun. Pokud budou 

společně vyjednávat například s 

dodavateli léků nebo se zdravotní-

mi pojišťovnami jistě musí dosáh-

nout lepších podmínek, než kdyby 

jednaly jednotlivě. Chtěli bychom 

v rámci programu Efektivní zdra-

votnictví hledat cesty jak je spojit 

do určité strategické skupiny,“ při-

bližuje záměr Petr Fiala.

 Spolupráce nemocnic nabírá už 

dnes konkrétní podobu. Nedávno 

například Masarykova nemocnice 

v Ústí nad Labem a nemocnice

v Děčíně a v Mostě společně vyhlá-

sily veřejnou soutěž pro výběr 

dodavatele injekčních jehel, stří-

kaček a lékařských rukavic. Všem 

zařízení končí dosavadní dvouletá 

smlouva s dodavateli toho materi-

álu a jejich ředitelé se ve spoluprá-

ci s krajem rozhodli hledat budou-

cího dodavatele společně. Ročně 

spotřebují tyto tři nemocnice více 

než 200 tisíc párů operačních ste-

rilních rukavic, bezmála 3 miliony 

kusů vyšetřovacích rukavic neste-

rilních a 6354 párů vyšetřovacích 

rukavic sterilních. Injekčních jehel 

pak ročně tato zařízení potřebují 

více než milion, injekčních a iri-

gačních stříkaček pak 2,1 milio-

nu. „Celková hodnota zakázky na 

dodávku tohoto materiálu na dva 

roky je přibližně 17 milionů korun. 

Společné hledání dodavatele dává 

podle mě nemocnicím možnost 

vyjednat například nižší cenu nebo 

lepší servis při dodávkách. Do kon-

ce letošního roku by pak měla být 

vyhlášena další podobná výběrové 

řízení, do kterých se zapojí i tep-

lická a chomutovská nemocnice,“ 

poznamenal Petr Fiala.

 Kromě těchto témat bylo jednání 

řídícího výboru věnováno projektu 

Stabilizace Nemocnice Most nebo 

problematice zavádění společných 

informačních systémů, které by 

umožnily další rozšíření prováza-

nosti dat v jednotlivých nemocni-

cích nebo snazší sledování provoz-

ních ukazatelů. 

 Další jednání řídícího výboru pro-

jektu Efektivní zdravotnictví Ústec-

kého kraje se uskuteční počátkem 

srpna. Na říjen je pak naplánovaná 

v rámci projektu EFEZ konference, 

která se bude věnovat dosavad-

ním výsledkům spolupráce mezi 

nemocnicemi.

Řídící výbor EFEZu jednal o rozvoji zdravotnictví v regionu
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P sychiatrická léčebna Petro-

hrad, příspěvková organizace 

Ústeckého kraje, je zdravotnické 

zařízení s více než padesátile-

tou tradicí. V obci Petrohrad sídlí

v areálu zámku, jehož historie 

sahá až do 16. století. 

 První pacienti byli přijati do léčeb-

ny v březnu roku 1952 a přicházeli 

z psychiatrických léčeben z celých 

Čech a Moravy. Postupem času 

se původně spíše azylové zařízení 

s kapacitou 200 lůžek začalo pře-

měňovat na psychiatrickou léčeb-

nu pro okresy Louny a Chomutov. 

Až do roku 1965 byl areál omezen 

na barokní křídla, později se roz-

rostl i o křídlo renesanční. Význam-

ným mezníkem v historii léčebny 

byl rok 1991, kdy se po rozpuš-

tění Okresního ústavu národního 

zdraví Louny stala samostatným 

právním subjektem. V následují-

cích letech byly provedeny rozsáh-

lé stavební úpravy a rekonstrukce 

objektu zámku. Za zmínku stojí

i fontána zbudovaná v roce 1995 

podle návrhu architektky I. Kiszo-

vé. V roce 2003 pak petrohradská 

léčebna přešla v rámci delimitace 

do majetku Ústeckého kraje. 

 Léčebna v Petrohradě poskytuje 

psychiatrickou péči a od roku 1952 

jí poskytla přibližně 13-ti tisícům 

pacientům. Roční rozpočet léčeb-

ny s celkem 101 zaměstnanci byl

v loňském roce 47,7 milionů korun. 

Chlubit se pak léčebna může jistě 

i skutečností, že od roku 1991 je 

soustavně v zisku a nepatří tedy 

mezi zdravotnická zařízení, kte-

rá se potýkala s dluhy. V loňském 

roce prošla petrohradská léčebna 

rozsáhlou opravou fasády zámku. 

Na tuto investiční akci kraj ze svého 

rozpočtu vyčlenil přibližně 7 milio-

nů korun, další čtyři pak léčebna 

hradila ze svého rozpočtu.

 Dlouholetou tradici mají v pet-

rohradské léčebně zahradní 

slavnosti, během kterých se are-

ál léčebny otvírá široké veřej-

nosti. Letos se slavnost konala 

17. června a jejího moderování 

se ujala Michaela Dolinová. Pro 

klienty léčebny i návštěvníky byl 

připraven pestrý program, moh-

li si nejen poslechnout koncert 

skupin ALBIS JAZZ BAND a Ran-

gers, ale také shlédnout před-

stavení loutkového divadla v po-

dání pacientů léčebny, výstavu 

historických osobních aut, při-

praven byl také prodej výrobků 

pracovní terapie nebo střelba

z luku a kuše. „Zahradní slav-

nosti v Petrohradě jsou pověstné

a tak jsem velmi rád přijal pozvání 

paní ředitelky a přijel se podívat. 

Myslím, že takové otvírání ústavu 

je ku prospěchu jak pacientů tak

i široké veřejnosti,“ řekl Petr Fiala.

 Tato léčebna je spolu s léčeb-

nou ve Lnářích v Plzeňském kraji 

unikátní v tom, že jsou zřizová-

ny kraji pod které přešly v roce 

2003. Všechny ostatní léčebny 

v České republice zřizuje a řídí 

ministerstvo zdravotnictví. „Je 

proto zarážející, že právě tyto 

dvě léčebny vypadly ze seznamu 

zařízení, která budou tvořit síť 

zdravotnických zařízení, poskytu-

jící zdravotní péči podle nového 

zákona o neziskových nemoc-

nicích. Pochopitelně by to naší 

léčebně v Petrohradě mohlo způ-

sobit vážné problémy. Stejně jako 

v případě nemocnic následné péče 

jsou i u ní ohroženy příjmy z veřej-

ného pojištění, které tvoří hlav-

ní zdroj jejího fi nancování. Kraj 

takové ohrožení léčebny nemíní 

připustit. I když byl zákon napa-

den u ústavního soudu, který ho 

doufám zruší, snažíme se situaci

v našich zařízeních sledovat a spo-

lu s jejich řediteli hledat optimální 

řešení. Předpokládám, že zástupci 

petrohradské léčebny nebudou 

chybět na srpnové schůzce s ředi-

teli zdravotnických zařízení, která 

se na ministerský seznam nedo-

stala,“ říká Petr Fiala.

Zámecká léčebna v Petrohradě

Ani letos nechyběla zahradní slavnosti v petrohradské léčebně výbor-

ná atmosféra, moderátorka Míša Dolinová si k mokrofonu pozvala 

ředitelku léčebny Zdeňku Sosnovou i náměstka hejtmana Petra Fialu 

(vlevo) a radního Vladimíra Záhorského (uprostřed)

Mezi akcemi, které zaměstnanci mosteckého kojeneckého ústavu pořá-

dají nechybějí ani dětské karnevaly
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Turistická soutěž

M ěsto Úštěk s partnerskými 

obcemi pro vás připravilo 

zdarma prospekt turistické sou-

těže o ceny „Putování s Úštěckým 

jarmarečníkem“, která má veřej-

nosti přiblížit známá

i méně známá mís-

ta v Ústeckém kraji. 

Projekt je fi nančně 

podpořen z fon-

dů Evropské unie, 

konkrétně ze Spo-

lečného operačního 

programu a dota-

cí na něj přispěl

i Ústecký kraj.  Název 

„Úštěcký jarmareč-

ník“ je odvozen od 

názvu mikroregionu 

Úštěcko a jarmar-

ků, které pravidelně 

pořádá město Úštěk. 

 Putujte po místech, která jsou popsa-

ná v prospektu a označená na mapě. 

Vaším úkolem je najít na těchto mís-

tech odpovědi na zadané otázky nebo 

získat razítka. Soutěž byla zahájena

l. 5. a bude ukončena 31. 10.

 Prospekt získáte v informačním

centru v Úštěku, Litoměřicích, Lo-

vosicích, Děčíně, Terezíně, Štětí,

Roudnici nad Labem, Ústí nad

Labem, Teplicích, Libochovicích,

v partnerských ob-

cích Liběšice, Choti-

něves, Levín, Loveč-

kovice, dále u part-

nerů akce v Tornově

mlýně – Starý Týn

a ve skanzenu

v Zubrnicích. 

Soutěží se o cca 140

velmi hodnotných

cen např. digitální

kamera, digitální fo-

toaparát, spací py-

tel, cestovní tašky,

batohy, dalekohledy,

piknikové soupravy,

ledvinky, termosky, svítilny, cyklo-

lahve a další turistické potřeby. Slo-

sování proběhne veřejně dne 16.

prosince v 15.00 hodin na vánoč-

ním jarmarku „Úštěcký advent“.

Bližší informace k soutěži najdete na

www.mesto-ustek.cz.

Putování s Úštěckým jarmarečníkem

F otokvízy v krajských novinách 

vstupují do své druhé poloviny, 

respektive dnes nabízíme soutěži-

vým čtenářům šestou fotografi c-

kou hádanku tohoto roku. Před 

prozrazením nápovědy, pochopi-

telně těm z vás, kteří tuto elegant-

ní rozhledu stojící v našem kraji 

ještě nenavštívili, se však musíme  

vypořádat s odpověďmi k zadání 

z předchozího vydání měsíčníku 

Ústecký kraj. I když jsme se domní-

vali, že hádanka bude tentokrát 

obtížná a odpovědí bude jen něko-

lik, k našemu příjemnému překva-

pení jsme se mýlili. Došlo jich na 

desítky a v charakteristické silu-

etě kopce Radobýlu, shlížejícího

z výšky 399 m.n.m. na Litoměřice 

se nezmýlil téměř nikdo. Zdeněk 
Šimek z Pohořan ve svém dopise 

tvrdí, že zajímavosti vztahující se

k Radobýlu by vydaly na celou 

knihu a o některé z nich se chce 

podělit. Kříž stojící na vrcholu je 8. 

v pořadí a u jeho předchůdce prý 

prokazatelně sedával básník K. H. 

Mácha. Ostatně osudy Radobýlu, 

Litoměřic a romantického básní-

ka 19. století jsou spojeny daleko 

osudověji. Několik z vás připomělo 

příhodu, jako např. Zdenek Krej-
čí z Ústí nad Labem, kdy se bás-

ník, vyčerpaný během z Radobýlu

a poté i pomocí při hašení litomě-

řického požáru 31. října 1836, 

napil znečištěné vody a do 

několika týdnů podlehl nemo-

ci. Mimochodem, první kříž 

zde byl, jak také uvádí první

z vylosovaných čtenářů, 

v roce 1622. Čtenář-

ka Šárka Peterko-
vá z Ústí nad Labem 

vysvětluje, že lokalita 

zahrnující čedičovou 

homoli, z jedné strany 

deformovanou těžební 

činností je nádhernou 

ukázkou sloupcové od-

lučnosti čediče. Ostat-

ně, jak čtenářka připo-

míná, Radobýl a jeho 

okolí je 4,9 ha rozlehlou přírodní 

památkou. Zcela jiný pohled na 

Radobýl a jeho okolí nabízí Doris 
Ficíková, pamětnice smutných 

událostí II. světové války. Připomě-

la, že cestou k Radobýlu, v místech 

kde se nyní staví tzv. Západní most 

jsou společné hroby vězňů kon-

centračních táborů, kteří sem byli 

přivážení z blízkého krematoria 

Richard. Ostatně, existence stejno-

jmenné tajné nacistické podzemní 

továrny v dole Richard je již proká-

zána, i na ni upozornila řada čte-

nářů, například Jiří Havlica z Ústí 

nad Labem. Současný Radobýl 

ovšem představuje především lá-

kavý turistický cíl. To připomíná 

Dana Přibylová z Kladna, která 

Radobýl se svými přáteli považuje 

za kultovní horu při putování po 

středohoří a jeho kopcích. Zvláštní 

kouzlo pro ni a její přátele z Klad-

na má, že je z vrcholu při dobrém 

počasi vidět téměř celá polovina 

rozdělovských třináctiposchoďo-

vých věžáků, od nichž je prý už jen 

minutu vzdálen jejich domek. 

 Fotografi e červnového fotokvízu 

nabízí pohled na jednu z mnoha 

rozhleden, ležících v severní části 

Ústeckého kraje. Můžeme prozra-

dit, že se jedná o jednu z domi-

nant turistického mikroregionu 

Tolštejnské panství a romanticky 

vyhlížející věž je velmi oblíbeným 

cílem letních i zimních výletů. 

Z došlých odpovědí i tento-

krát vybereme desítku, kterou 

odměníme drobným dárkem. 

Nezapomeňte proto 

uvést čitelným písmem 

zpáteční adresu. Vaše 
odpovědi očekáváme 
na adrese:

Krajský úřad Ústecké-
ho kraje, odd. IVV, Vel-
ká Hradební 8, 400 02 
Ústí nad Labem, pří-
padně na elektronic-
ké adrese: roudnicka.
s@kr-ustecky.cz.
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T ěsně před osmou hodinou ranní 

byl 21. června v prostoru Měst-

ského stadionu v Ústí nad Labem 

velký lidský mumraj. Delegace hostí 

i zástupci zúčastněných výprav byli 

plni očekávání na ofi ciální zahajova-

cí ceremoniel Her II. olympiády dětí 

a mládeže Ústeckého kraje. Mezi 

hosty byl také náměstek a zástupce 

hejtmana Radek Vonka, který spor-

tovní událost slavnostně zahájil. 

Do Ústí nad Labem se sjelo na dva 

tisíce mladých sportovců, věkově 

ohraničených 18 lety. Nejpočetněj-

ší zastoupení měli Mostečtí – 251 

závodníků. Pořadatelské město Ústí 

nad Labem vsadilo na 247 sportov-

ních nadějí. Mezi mladými olympio-

niky nechyběli ani zástupci Liberec-

kého kraje. 

 To, že akci byla připisována mimo-

řádná důležitost a prestiž svědčí 

i osobnost, která se ujala čestné-

ho úkolu – zapálení olympijského 

ohně. Stříbrný medailista z olympi-

ády v Turíně, běžec na lyžích Lukáš 

Bauer zahájil událost, která se nesla 

zcela v souladu s protokolem Mezi-

národního olympijského výboru. 

Krátce po té se na mnoha sporto-

vištích a místech v Ústí nad Labem 

a jeho blízkém okolí – Krupce, 

Chabařovicích a Chlumci rozeběhly 

soutěže v 16 sportovních disciplí-

nách. Program doplnily tři kulturní 

soutěže – fotografi cká, výtvarná

a v počítačových hrách. 

 V hlavní soutěži mezi sebou měři-

ly síly výběry jednotlivých regionů 

kraje. Medailemi a poháry pak byli 

sportovci oceněni na slavnostním 

vyhlášení výsledků, které proběhlo 

bezprostředně po skončení spor-

tovních klání v hale Spol-

chemie na Klíši spolu

s doprovodným kultur-

ním programem. Slav-

nostní zakončení her 

pak provedl předseda komise pro 

sport a tělovýchovu Rady Ústecké-

ho kraje Jindřich Stádník. Nejvíce 

bodů v jednotlivých disciplínách

a tedy i celkové vítězství získali spor-

tovci z Ústecka před zástupci okre-

sů Děčín a Litoměřice. Český 

o l y m - pijský výbor nechal 

pro nej- lepší účastníky her 

vyrobi t 930 medailí. MUDr. 

Mi lan Jirásek, předseda

Českého

olympijského výboru, se ale nechal 

slyšet, že vítězi byli nakonec všich-

ni, kteří závodili fair play. „Krajská 

olympiáda se vydařila a sportovci 

zaslouží velkou pochvalu. Všichni 

předvedli skvělé výkony. V horkém 

počasí si jistě často sáhli až na dno 

a prokázali pravého sportovního 

ducha. Uznání si zaslouží i pořada-

telé, kterým se generálka na celore-

publikové sportovní klání povedla,“ 

uvedl Radek Vonka.

 Ústecký kraj podpořil konání kraj-

ské dětské olympiády jedním milio-

nem korun. Letošní hry brali organi-

zátoři, kterými jsou Agentura Sport 

Agency, Český olympijský výbor, 

Ústecký kraj a Magistrát města Ústí 

nad Labem jako důkladnou prověr-

ku před neméně prestižní sportovní 

událostí, celorepublikovou olympi-

ádou her dětí a mládeže, která se 

bude konat příští rok před začát-

kem prázdnin.

Slavností zapálení olympijského ohně si nezadalo se zahájením skutečné olympiády

Šachový turnaj se konal v ústeckém Domě kultury

Na programu sportovních klání nechyběla pochopitelně ani atletika Mladí sportovci změřili síly i ve vrhu koulí

Lukáš Bauer si o problematice přípravy velkých sportovních událostí poví-

dal s radním Janem Kubatou a náměstkem a zástupcem hejtmana Rad-

kem Vonkou (vpravo)


